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Ledamöter Ersättare 

Ulf Walther (S) ordf 

Gustav Johansson (M) vice ordf. 

Kristina Öberg (S) 

Jimmy Lindgren (S) 

Parvin Araghi (S) 

Lars Sterneby (V) 

Henrik Virro (M) 

Erika Wing (M) 

Jonas Nilsson (M) 

Kristiina Katajikko (M) 

Peter Backlund (FP) 

  

 
Tjänstgörande ersättare  

Cecilia Jaukkuri (MP) 

Yousef Khobeyeb Arfaoui (MP) 

 

 

 
 

Hanna Jokio (S) 

Bo Hansson (S) 

Moa Neuman (S) 

Tina Aspe (M) 

Björn Wredberg (M) 

Cherine Khalil (M) 

Elisabet Abelson (FP) 

Erica Tjerneld (C) 

Claes Karlsson (KD) 

  

 

 
Tjänstemän 

Lena Lundström Stoltz, stadsdelsdirektör, Jeanette Holmqvist,  

Gunilla Ekstrand, Ulrika Klemets, avdelningschefer  

Personalföreträdare 

Yvonne Enehall, Kommunal, Bo Samuelsson TCO 

Sekreterare 

Inga-Karin Mellberg 

Ordförande Vice ordförande 

Ulf Walther (S)  Gustav Johansson (M) 
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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

 

Stadsdelsnämnden utsåg ordföranden Ulf Walther och vice 

ordföranden Gustav Johansson att justera dagens protokoll. 

Ordföranden meddelade att justering sker den 25 augusti 2015. 
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§ 2  

Fastställande av dagordning 

 

Den utsända dagordningen fastställdes med tillägg av två ärenden,  

§ 14.1 Samråd om depå till ny tunnelbana dnr 1.5.3.-366/2015 samt 

under den slutna delen Upphandling avseende driften av Enskede-

Årsta-Vantörs konsumentvägledning – tilldelningsbeslut, dnr 2.2.2.-

294/2015, § 32. 
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§ 3   

Anmälan av föregående protokoll 

  

Protokoll från nämndens sammanträde den 11 juni 2015 anmäldes 

justerat den 16 juni 2015. 

 

Protokollet läggs till handlingarna. 
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§ 4   

Månadsrapport för juli månad 2015 

Beslut 
 

Nämnden godkänner månadsrapport för juli 2015. 

 
 
 
Ärendet 

För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett underskott 

före resultatöverföringar om 13,2 mnkr och efter resultatöverföringar 

ett underskott om 8,1 mnkr. Underskott återfinns inom individ- och 

familjeomsorg med 14,8 mnkr, äldreomsorg med 10,6 mnkr och 

ekonomiskt bistånd med 3,0 mnkr. Underskotten uppvägs delvis av 

överskott inom förskola, fritid och kultur, stadsmiljö och 

administration.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 10 augusti 2015. 

Dnr 1.2.1.-127/2015 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Lars Sterneby (V), 

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri m.fl. (MP) yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Peter Backlund (FP) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Kristiina Katajikko alla (M), ledamoten Peter Backlund 

(FP) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Att godkänna månadsrapporten 

Att i övrigt anföra 
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Fortfarande visar stadsdelen Enskede-Årsta-Vantör ett underskott 

även om det något förbättrats sedan tidigare månadsrapport. Minskar 

underskottet i samma takt framöver kvarstår i alla fall ett underskott 

vid årets slut. Trots skattehöjning förmår alltså den nuvarande 

majoriteten inte hålla budget. Vi är också övertygade om att 

medborgarna inte märker av någon ökad kvalitet trots denna 

skattehöjning, snarare har vi sett en försämrad kvalitet i vissa 

verksamheter. Vi i Alliansen ser med stor oro på det underskott som 

uppstått och där särskilt vissa av verksamheterna även ökar sitt 

underskott eller inte minskar det underskott som uppstått under året. 

 

I våra respektive förslag till verksamhetsplaner uttalade vi stor oro för 

att ekonomiskt bistånd är underbudgeterat. Nu ökar underskottet med 

en miljon på kort tid. Vi skulle kunna säga – ”Vad var det vi sa?” men 

frågan är alltför allvarlig för att ironisera över. Avsaknad av en tydlig 

jobbpolitik gör att den minskning av underskott inom detta område 

som förvaltningen förutspår, är högst osäker.  

 

I övrigt vill vi framhålla att äldreomsorgen lyckats minska 

underskottet. Viktigt är samtidigt att kvaliteten för den enskilde inte 

blir sämre, utan att de äldre känner att de får valuta för 

skattepengarna.” 
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§ 5   

Inrättande av ny förskola, Årstafältet etapp 2, Wästbyggs 
fastighet, inriktningsärende 

Beslut 
Förvaltningen får i uppdrag att utreda en ny förskola inom Årstafältet 

etapp 2, Wästbyggs fastighet 

 
 
 
Ärendet 

På Årstafältet planeras ett nytt område med 6 000 nya lägenheter för 

15 000 invånare. Etapp 2, Postgården, kommer ut på samråd i augusti 

2015. I syfte att uppfylla barnomsorgsgarantin och tillgodose 

barnantalet på Årstafältet föreslår förvaltningen att en ny förskola på 

minst fyra avdelningar utreds i Etapp 2 i det kvarter som markanvisats 

till bl.a. Wästbygg AB. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 juli 2015. 

Dnr 450-2015-2.6. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

Inrättande av ny förskola, Årstafältet etapp 2, ICA:s 
fastighet, inriktningsärende 

Beslut 
Förvaltningen får i uppdrag att utreda en ny förskola inom Årstafältet 

etapp 2, ICA:s fastighet. 

 
 
 
Ärendet 

På Årstafältet planeras ett nytt område med 6 000 nya lägenheter för 

15 000 invånare. Etapp 2, Postgården, kommer ut på samråd i augusti 

2015. I syfte att uppfylla barnomsorgsgarantin och tillgodose 

barnantalet på Årstafältet föreslår förvaltningen att en ny förskola på 

minst fyra avdelningar utreds i Etapp 2 i det kvarter som markanvisats 

till ICA Fastigheter Sverige AB (ICA). 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 juli 2015. 

Dnr 451-2015-2.6. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7   

Inrättande av ny förskola, Bjursätragatan 72, 
genomförandeärende 

Beslut 

1. Förvaltningen får i uppdrag att inrätta en ny förskola med sex 

avdelningar på Bjursätragatan 72, fastighet Bäverdammen 3 i 

Rågsved, under förutsättning att kommunstyrelsens 

ekonomiutskott godkänner projektet. 

2. Stadsdelsnämnden hemställer hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott att godkänna projektet. 

3. De två förskoleavdelningar som idag finns på Spårfinnargränd 12 

flyttas till den planerade förskolan på Bjursätragatan 72. 

Byggnaden på Spårfinnargränd 12 avvecklas och rivs därefter.  

 
 
Ärendet 

I syfte att uppfylla barnomsorgsgarantin och tillgodose barnantalet i 

Rågsved samt erbjuda moderna och energieffektiva lokaler föreslår 

förvaltningen att en ny förskola inrättas på Bjursätragatan.  

Förskolan utformas för sex avdelningar med sammanlagt 108 barn 

och placeras på en tomt där det i dagsläget redan finns en förskola. 

Gården blir gemensam för de båda. Den nya förskolan kan preliminärt 

stå färdig under vintern 2017. I samband med detta kan förskolan på 

Spårfinnargränd 12 avvecklas. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 10 juli 2015. 

Dnr 412-2015-2.6. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Förstudie om inrättande av medborgarkontor 

Beslut 
 

Förvaltningen får i uppdrag att närmare utreda möjligheter till och 

kostnader för anpassning av befintliga lokaler i Rågsved, Östberga, 

Dalen och på Slakthusplan till medborgarkontor.   

 
 
Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen undersöker möjligheterna till inrättande av 

medborgarkontor på en eller flera olika platser i Enskede-Årsta-

Vantör. Efter det inledande arbetet föreslås att förvaltningen får i 

uppdrag att närmare utreda möjligheter till och kostnader för 

anpassning av lokalerna i Rågsved, Östberga, Dalen och på 

Slakthusplan till att också inrymma medborgarkontor.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 27 juli 2015. 

Dnr 453-2015-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamoten Lars Sterneby (V), 

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri m.fl.(MP) yrkade bifall till 

förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Peter Backlund (FP) yrkade bifall till eget förslag till beslut.  

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Kristiina Katajikko, alla (M), Peter Backlund (FP) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Experimentet med medborgarkontor har flertalet gånger testats 
och misslyckats. Vi föreslår därför att förvaltningen inte utreder 
detta igen.  
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Därutöver anför vi: 
 
Majoriteten i Enskede Årsta Vantör har uppdragit åt förvaltningen att 

utreda möjligheten till att åter inrätta s.k medborgarkontor i Enskede 

Årsta Vantör.  

 

När vänsterblocket satt i majoritet, 2002-2006, införde man 

medborgarkontor på ett antal platser runt om i det dåvarande Enskede 

Årsta. Detta visade sig vara en verksamhet som var både dyr och 

framför allt dåligt utnyttjad.  Dyr i den bemärkelsen att man var 

tvungen att hyra lokaler och dessutom bemanna dessa lokaler med 

personal. Medborgarkontoren lades efter en tid ner. Nu är man på väg 

att upprepa misstaget från 2002-2006. 

 

Vad är det man tänkt att dessa medborgarkontor skall syssla med? Jo, 

medborgarna skall få personlig hjälp med frågor om stadens 

organisation, stadsmiljö, förskola, färdtjänst och vägledning av 

stadens olika tjänster. Detta i en tid där de flesta som har tillgång till 

dator eller telefon ringer eller hittar sin information på nätet. Vår 

förvaltning kommer nu att få utbyggda lokaler i slakthusområdet där 

en modern reception med väl tilltagna utrymmen med större 

möjligheter till enskilda samtal kommer att kunna erbjudas. Entrén till 

vår förvaltning och ansiktet utåt kan därmed också tjäna våra 

medborgare på ett bättre sätt än tidigare och därmed ytterligare 

minska behovet av medborgarkontor. Det finns dessutom en mängd 

tjänster som ett medborgarkontor varken kan eller skall göra såsom, 

socialtjänstfrågor, ekonomiskt bistånd, ansökan om hemhjälp eller ens 

frågor om förskolan deras barn går i. Detta sköts av andra personer 

som sitter på annan plats eller av verksamheterna själva. 

 
En av de verksamheter där både majoriteten och minoriteten anser 

vara en väl fungerande är Rågsveds Community Center, RCC. 

Ungdomarna som söker sig dit gör det för att träffa de som jobbar där 

och få hjälp. I de förslag som ligger nu vill man inkludera ett 

medborgarkontor i RCC:s lokaler. Detta innebär att det kommer att 

komma in personer och störa pågående verksamhet. Det är högst 

anmärkningsvärt att man är villig att riskera ungdomarna integritet 

och RCC:s verksamhet genom att skapa en lokal där alla kan komma 

rakt in i känsliga ungdomars stödverksamhet. Risken att RCC:s 

verksamhet marginaliseras och försämras är i och med förslaget om 

medborgarkontor överhängande.” 
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Ersättaryttrande 
Ersättarna Erica Tjerneld (C) och Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut från (M) (FP) samt reservationen 
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§ 9   

Nytt hyresavtal för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 4 mfl. 

Beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner fortsatt förhyrning av 

förvaltningslokalerna på Slakthusplan 4 och Livdjursgatan 4 enligt 

nytt avtal. 

 

2. Stadsdelsnämnden hemställer hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott om att få teckna hyresavtalet. 

 

3. Stadsdelsnämnden ger stadsdelsdirektören i uppdrag att teckna det 

nya avtalet efter ett godkännande från ekonomiutskottet. 

 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

 

Ärendet 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har sedan den 1 juli 2008 

förhyrt förvaltningslokaler i Slakthusområdet, Slakthusplan 4. Efter 

det har lokaler på Livdjursgatan 4 tillkommit. Avtalstiden för 

hyresavtalet är 7 år och löper till och med den 30 september 2015. 

Hyresvärden, S:t Erik Markutveckling AB, lämnade i december 2014 

in en uppsägning av gällande avtal för omförhandling. Avtalet 

förlängdes då till och med den 31 december 2015 för att ge tillräcklig 

tid för omförhandling. Stadsdelsförvaltningen har tillsammans med 

fastighetsägaren tagit fram förslag på förändringar för att bättre 

anpassa lokalerna till förvaltningens behov. Förändringarna är viktiga 

ur ett arbetsmiljö- och säkerhetsperspektiv. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 15 juli 2015. 

Dnr 459-2015-2.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10   

Samråd om förslag till detaljplan för Hässjan , SWDp 2014-
04374 – svar till stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som yttrande till 

stadsbyggnadskontoret 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 

Ärendet 

Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett förslag till detaljplan som 

innebär att den befintliga byggnaden på fastigheten Hässjan 1 vid 

Pålsbodagränd i Hagsätra byggs ut för religiösa ändamål samt att 

fastigheten utökas med ca 680 kvm. Förslaget har översänts till 

nämnden för yttrande. Förvaltningen är mycket positiv till den 

föreslagna detaljplanen som bedöms innebära ett elegant inslag i 

stadsbilden och som kan bidra till att främja kultur och offentlig 

service i söderort. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 21 juli 2015. 

Dnr 312-2015-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Samråd om förslag till detaljplan för del av fastigheten Dalen 
1, SDp 2015-05534- svar till stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som yttrande till 

stadsbyggnadskontoret 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

 
Ärendet 

Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett detaljplaneförslag som 

innebär att ca 50 studentlägenheter i form av ett lamellhus i fem 

våningar kan uppföras strax norr om Dalens centrum. Förslaget har 

översänts till nämnden för yttrande. Förvaltningen är positiv till att det 

uppförs studentbostäder, men anser inte att den föreslagna platsen är 

lämpad för ändamålet. Den aktuella grusplanen fyller en viktig 

samhällelig funktion för invånarna i Dalen. Förutom att erbjuda 

möjlighet till idrottsliga aktiviteter fyller också planen en roll som 

samlingsplats och ett uppskattat offentligt rum. Istället bör alternativa 

platser för studentlägenheterna studeras. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 21 juli 2015. 

Dnr 315-2015-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamoten Lars Sterneby (V), 

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri m.fl. (MP), yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Peter Backlund (FP) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Kristiina Katajikko, alla (M), Peter Backlund (FP) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

” Att bifalla förvaltningens förslag till beslut 

Att i övrigt anföra 

Vi delar förvaltningens synpunkter om att studentbostäder är väldigt 

viktigt av många skäl. Stockholm ska upplevas som en attraktiv stad 

att genomföra högre studier. Efter studierna ska man kunna bo kvar i 

staden och därigenom förse både privata och offentliga arbetsgivare 

med väl utbildad arbetskraft.  

 

I en stad som växer så det knakar, slåss olika intressenter om attraktiv 

mark. Här måste vi politiker väga olika intressen mot varandra och 

ibland är det svårt. Bostadsområdena måste vara av den karaktären att 

de som bor där också trivs och därmed blir ett tryggt område. 

Fotbollsplanen som föreslås tas i anspråk är flitigt använd av 

ungdomarna i närområdet. Dessutom finns få andra planer i närheten 

där dessa ungdomar kan utöva spontanidrott. 

 

Vi inser vikten av studentbostäder och att de yngre vuxna som oftast 

bebor studentbostäder skulle vara ett välkommet tillskott till den 

befolkningsstruktur som återfinns i Dalen-området. Men då måste en 

ersättningsyta för fotbollsplanen hittas och iordningställas. 

 

Vi får inte bygga bort möjligheten till spontanidrott som är så viktig 

för så många människor.” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Erica Tjerneld (C), Claes Karlsson (KD) instämde i förslag 

till beslut från (M), (FP) samt reservationen. 
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§ 12   

Förslag till detaljplan för del av fastigheten Färgfilmen 1 
m.m. i Bandhagen, SDp 2012- 06916 

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som yttrande till 

stadsbyggnadskontoret 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
Ärendet 

Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett förslag till detaljplan som 

möjliggör uppförande av ett lamellhus med 61 lägenheter i form av 

hyresrätter inom fastigheten Färgfilmen 1 i Bandhagen 

Stadsbyggnadskontoret har tagit fram ett förslag till detaljplan för 61 

hyresrätter i kvarteret Färgfilmen i Bandhagen. 

Förvaltningen efterlyser en redogörelse för energieffektiviserande 

alternativ såsom exempelvis solpaneler på tak och fasader, men är i 

övrigt positiv till den föreslagna detaljplanen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 17 juni 2015. 

Dnr 336-2015-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamoten Lars Sterneby (V), 

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri m.fl. (MP)  

”Stadsdelsnämnden har i mars 2013 yttrat sig över Program för 

område utmed Trollesundsvägen. Det nu aktuella ärendet rör en av de 

flera fastigheter som omfattades av det angivna programmet. 

Programmet föreslog bl.a. att den gamla fotbollsplanen nedanför 

Bandhagens gymnasium skulle bebyggas. Med anledning av detta 

underströk samtliga partier i stadsdelsnämnden vikten av att det finns 

en bollplan i de boendes närhet. I sitt beslut uttalade 

stadsdelsnämnden att ”en översyn bör göras för att ta fram 

kompenserande fotbollsplaner i det omedelbara närområdet”. Vidare 

uttalade stadsdelsnämnden följande:  

”[…] Det är viktigt att föreningar och spontanidrott fortsättningsvis 

har en plats i området. Att hänvisa till fotbollsplaner längre bort i 
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Stureby är inte tillräckligt. Vinsten med att bygga ca 250 – 300 

stycken lägenheter förutsätter även att rekreationsytor och bollplaner i 

det omedelbara närområdet tillgodoses.” 

 

Vi anser alltjämt, och med samma motivering, att det är viktigt att det 

i det vidare arbetet med framtagande av detaljplaner tas fram förslag 

till ytor för fotboll eller annan idrott. ” 
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§ 13   

Samråd om förslag till detaljplan för Gamlebo 5, SDp 2012-
13372 – svar till stadsbyggnadskontoret   

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som yttrande till 

stadsbyggnadskontoret 

 
2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 
Ärendet 

Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett detaljplaneförslag för 

fastigheten Gamlebo 5 m.fl. i Stureby. Totalt planeras 150 

bostadsrätter och ett gruppboende med sex lägenheter. Förslaget 

innebär också att ett nytt allmänt gatu- och parkstråk skapas som 

kopplar samman Hemskogen med Svedmyraplan och tunnelbanan. 

Förslaget har översänts till nämnden för yttrande. 

Förvaltningen efterlyser en redovisning av energieffektiviserande 

lösningar på den planerade bebyggelsen men har i övrigt inga 

synpunkter på den föreslagna planen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 21 juli 2015. 

Dnr 341-2015-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14   

Samråd om förslag till detaljplan för del av fastigheten 
Godståget 1, SDp  201-18514 – svar till 
stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som yttrande till 

stadsbyggnadskontoret. 

 
 
Ärendet 

Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett förslag till detaljplan som 

innebär att den befintliga terminalbyggnaden för containergods på 

fastigheten Godståget 1 byggs ut på södra sidan. Förslaget har 

översänts till nämnden för yttrande. Förslaget till detaljplan innebär att 

den befintliga byggnaden, en terminal för containergods om ca 11 250 

kvm byggnadsarea byggs ut med ca 3500 kvm. Förvaltningen har inga 

synpunkter på den föreslagna detaljplanen.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 juli 2015. 

Dnr 1.5.3.-404/2015 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14:1 

Samråd om depå till ny tunnelbana – svar till Stockholms 
läns landsting, gemensamt tjänsteutlåtande 

 

Beslut 
 
Kommunstyrelsen, exploateringsnämnden, trafiknämnden, 

stadsbyggnadsnämnden, miljö- och hälsoskyddsnämnden, Skarpnäcks 

stadsdelsnämnd, Farsta stadsdelsnämnd, Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsnämnd beslutar var och en för sig följande. 

 

1. Som svar på remissen ”Samråd om depå till ny tunnelbana” 

hänvisas till vad som sägs i stadsledningskontorets, 

exploateringskontorets, stadsbyggnadskontorets, Farsta 

stadsdelsförvaltnings, Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsförvaltnings och Skarpnäcks stadsdelsförvaltnings 

gemensamma tjänsteutlåtande. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

 
 
Ärendet 
Förvaltningen för utbyggd tunnelbana (FUT, Stockholms läns 

landsting) har bett Stockholms stad yttra sig om två förslag för 

depålösningar för tunnelbanan, samt anslutningsspår mellan depå och 

befintliga tunnelbanespår. FUT samråder detta inför kommande 

tillståndsansökan enligt miljöbalken, samt eventuell järnvägsplan med 

tillhörande miljökonsekvensbeskrivning. De svarande förvaltningarna 

är positiva till att en utbygganad av tunnelbanan enligt 2013 års 

Stockholmsförhandling sker. Kontoren förordar en depålösning i 

Högdalen samt anför att anslutningsspårets spårsträckning och 

anslutningspunkt till grön linje behöver utredas vidare i nära 

samarbete med staden.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 10 augusti 2015. 

Dnr 1.5.3.-366/2015 

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 15  

Upprätthållande  av ordning och trygghet i stadens offentliga 

rum – svar på motion till kommunstyrelsen 

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till 

kommunstyrelsen 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 

Ärendet 
Anna König Jerlmyr (M) och Andrea Ström (M) har inkommit med en 

motion med yrkande att kommunstyrelsen ges i uppdrag att hemställa 

hos regeringen om en översyn av gällande lagstiftning för att 

möjliggöra för staden att inom ramen för den kommunala 

kompetensen tillse att de lokala ordningsföreskrifterna efterlevs. Då 

justitieministern nyligen meddelat att markägares möjligheter att få 

hjälp med åtgärder vid olovliga bosättningar ska utredas närmare 

under hösten anser förvaltningen att det är rimligt att invänta resultatet 

av denna utredning innan någon ytterligare hemställan görs. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 juli 2015. 

Dnr 254-2015-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

  

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamoten Lars Sterneby (V)  

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri m.fl. (MP), yrkade bifall till 

förvaltningens förslag samt anmälde ett särskilt uttalande. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M) yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (FP) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 
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Särskilt uttalande 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Lars Sterneby  (V), 

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri m.fl. (MP)  

”Diskriminering och fattigdom tvingar människor till livsval som 

driver dem från barn, familj och hem för att söka försörjning i andra 

länder. Vi delar motionärernas beskrivning av att situationen är 

komplex och kräver långsiktiga lösningar då situationen sätter stor 

press på alla berörda.  Men den största utmaningen, och vårt fokus, 

ligger i att förbättra individernas livssituation.  

Människor som inrättat tillfälliga boplatser på Stockholms gator, i 

parker och i skogsområden lever i en humanitärt och medmänskligt 

helt oacceptabel miljö. Staden har idag ett regelverk för hur staden ska 

hantera bosättningar som uppkommer.  Det är polisens uppgift att 

upprätthålla lag och ordning och när särskilda insatser behöver göras 

sker de i samråd mellan polis, kronofogdemyndigheten, 

socialförvaltningen och andra berörda förvaltningar. Att anlita 

ordningsvakter för att utföra polisiära sysslor är inte en hållbar lösning 

eftersom det vare sig är en del av deras profession eller mandat att 

kunna lösa de situationer som kan komma att uppstå.  

Stockholms stads program för fattiga EU-medborgare är under 

framtagande. I början av 2016 ska den nationelle samordnaren 

presentera riktlinjer för hur arbetet med utsatta EU-medborgare ska 

bedrivas på kommunnivå. Vi anser att breda lösningar i samförstånd 

är den enda framkomliga vägen för att hjälpa de utsatta människor 

som vistas i vår stad” 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Kristiina Katajikko, alla (M), reserverade sig mot beslutet 

till förmån för det egna förslaget; 

”Att tillstyrka motionen  

Samt därutöver anföra: 

Tyvärr saknas det konkreta besked i frågan om markägares 

möjligheter att få hjälp med åtgärder vid olovliga bosättningar. Att 

invänta en oklar utredning och eventuella besked från regeringen som 

kan komma först någon gång vid nästa år är inte tillräckligt. 

Stockholm stad behöver verktyg här och nu för att möjliggöra att de 

kommunala ordningsföreskrifterna följs inom ramen för den 

kommunala kompetensen. 

 

Det är viktigt att inga grupper i samhället ställs olika för lagen, oavsett 

bakgrund eller härkomst. Svensk lag och ordningsföreskrifter ska 
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gälla lika för alla. Vi måste fortsätta arbeta aktivt för ett ökat agerande 

och samverkan mellan polisen, staden, stadsdelsförvaltningen och 

andra berörda aktörer för att upprätthålla den lagstiftning som finns. 

Svensk lag är lika för alla. Polisen måste ta sitt ansvar samtidigt som 

det måste finnas ett tydligt politiskt mandat, både på lokal och 

nationell nivå, att agera både för att förebygga olagliga bosättningar, 

nedskräpning och säkerställa att ingen människa utnyttjas eller utsätts 

för brott. Frågan är också större än en enstaka kommun, Stockholms 

stad kan inte ensam lösa de utmaningar vi ser. Därför har vi 

välkomnat den nationella samordnarens arbete. 

 
Det behövs inte fler fina ord från vänsterstyret på såväl nationell som 

lokal nivå om ansvar och utredningar. Det behövs konkreta ageranden 

idag, och inte minst en politik som tar ansvar för de lokala utmaningar 

vi ser.” 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (FP) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Att som svar på remissen anföra följande. 

På flera platser, både i vår stadsdel och i andra stadsdelar, har 

boplatser bildats, både av EU-migranter och av personer med hemvist 

i Stockholm. Människor ska inte behöva bo under sådana förhållanden 

som råder på dessa boplatser. De utgör inte människovärdiga 

bostäder, och om de blir långvariga tenderar den sanitära situationen 

på platsen att bli ohållbar. Boplatserna är också uppförda på mark 

avsedd för andra ändamål, och innebär i vissa fall ett konkret hinder 

mot att marken kan användas på det sätt som det är tänkt. Till 

förvaltningen kommer så många samtal om olika bosättningar i vår 

stadsdel, att det nu kommer att projektanställas en särskild person för 

att arbeta med bosättningarna och därmed avlasta våra parkingenjörer.  

 

För att förhindra att den humanitära situationen blir ohållbar måste 

Stockholms stad avhysa människor från dessa boplatser. 

Avhysningarna ska ske på ett rättssäkert sätt, med respekt för den 

enskildes värdighet, integritet och egendom. 

 

Avhysningar bör även framöver utföras av polisen och inte av privata 

eller kommunala ordningsvakter. Den typ av ingrepp i den enskildes 

boende och privata sfär som en avhysning innebär bör polisen ansvara 

för. 
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Vi välkomnar ytterligare förslag från den nationella samordnaren om 

hur avhysningar kan ske snabbare med bevarad rättssäkerhet.” 

 
Ersättaryttrande 
Ersättarna Erica Tjerneld (C), Claes Karlsson (KD) instämde i förslag 

till beslut från (M), samt reservationen. 
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§ 16   

Tiggeriförbud, ändring av stadens allmänna 
ordningsföreskrifter – svar på motion till kommunstyrelsen 

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Nämnden avstyrker motionen 

 
 

Ärendet 

Danielsson, Westmont, Hagnell m.fl. (alla SD) har inkommit med en 

motion om införande av tiggeriförbud i Stockholms stad. Motionen 

har översänts till nämnden för yttrande. Motionärerna föreslår att 

kommunfullmäktige både ska ändra stadens allmänna 

ordningsföreskifter och vidta andra åtgärder för att minska problemen 

med tiggeri och bosättningar på allmän plats, i park- och naturmark. 

Stadsdelsförvaltningen anser bland annat att ett tiggeriförbud inte 

genom en ändring av de lokala ordningsföreskrifterna skulle fylla den 

funktion som efterlyses.  Detta är inte en lösning på den humanitära 

problematiken. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 juli 2015. 

Dnr 251-2015-1.5.1. 

  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

  

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamoten Lars Sterneby (V), 

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri m.fl. (MP), yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M) anmälde ett särskilt 

uttalande. 

Ledamoten Peter Backlund (FP) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 
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Särskilt uttalande 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Lars Sterneby (V), 

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri, m.fl. (MP).   

 

”Vi anser inte att någon människa ska behöva tigga för sin 

överlevnad. Att kriminalisera utsatta människors försök att försörja 

sina familjer kommer inte ta någon ur fattigdom. Att anta lokala 

ordningsföreskrifter för att förbjuda tiggeri medför inte bara 

långtgående inskränkningar av den enskildes frihet utan strider även 

mot intentionerna i Sveriges folkrättsliga åtaganden. 

Sverige har ratificerat FN:s konvention om ekonomiska, sociala och 

kulturella (ESK) rättigheter och har därmed en skyldighet att 

respektera, skydda och främja de rättigheter som återfinns i 

konventionen. Enligt Maastrichtriktlinjerna som klarlägger 

fastställandet av brott mot ESK-rättigheterna strider det mot 

konventionen att kriminalisera utsatthet. Ett exempel som ges i 

riktlinjerna är att kriminaliserande av hemlöshet innebär en 

överträdelse av konventionen. 

Sverige och Stockholm har ett ansvar för de utsatta EU-medborgare 

som vistas i vår stad och befinner sig i nöd. Att anta lokala 

ordningsföreskrifter för att förbjuda tiggeri löser inte några problem 

för den här gruppen utan gör istället utsatta människor än mer utsatta.” 

  
  

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M)   

”Vi instämmer i förvaltningens förslag att avslå motionen och 

instämmer i svaret. Utöver vad förvaltningen framför vill alliansen i 

Enskede-Årsta-Vantör framföra följande:  

 

Stockholms stad har precis som många andra kommuner runt om i 

Sverige mött en allt mer växande utmaning med fattiga EU-

medborgare som söker sig hit för att under en tid få ihop pengar, ofta 

genom att tigga. Frågan är komplex ur flera dimensioner och 

lösningen är inte svart eller vit, så som Sverigedemokraterna försöker 

att framställa den och som deras motion vittnar om. Att förbjuda 

tiggeriet skulle inte lösa de utmaningar staden möter idag. 
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För att till fullo förstå den utmaning motionärerna beskriver är det 

viktigt att dela upp frågan i delen med människor som tigger och i 

delen om olagliga boplatser och sanitära olägenheter i människors 

närmiljö. Man måste också inse att frågan är större än bara för 

Stockholm. 

 

Den grupp människor motionärerna syftar på är en mycket utsatt 

grupp, en grupp som anser att livet på en trottoar i Stockholm är 

drägligare än situationen i deras hemland. I första hand är det här ett 

humanitärt problem. Alliansen startade under sin tid i majoritet, och 

de röd-grön-rosa har fortsatt, med tillfälliga härbärgen och möjlighet 

till betald hemresa för dessa människor.  

 

Vid sidan av detta humanitära arbete är det viktigt att vi håller 

Stockholm rent, snyggt och tryggt. De olagliga boplatserna och den 

nedskräpning dessa medför måste vi ta på allvar. Vi anser dock att det 

redan idag finns regelverk som, om de upprätthölls, skulle lösa dessa 

problem. De lokala ordningsföreskrifterna i kombination med 

Sveriges rikes lag möter idag de allra flesta utmaningar som finns, 

men samtidigt ser vi en utmaning i att gällande regelverk inte följs. 

Utgångspunkten är att Svensk lag gäller lika för alla. Vi vill se ett ökat 

agerande och samverkan mellan polis, staden med 

stadsdelsförvaltningarna och andra berörda aktörer för att upprätthålla 

den lagstiftning som finns samtidigt som vi vill ge kommunerna rätt 

verktyg att själva kunna upprätthålla stadens ordningsföreskrifter. 

Polisen måste ta sitt ansvar samtidigt som det måste finnas ett tydligt 

politiskt mandat, både på lokal och nationell nivå, att agera både för 

att förebygga olagliga boplatser, nedskräpning och säkerställa att 

ingen människa utnyttjas eller utsätts för brott. 

 

Att som motionärerna föreslår förbjuda tiggeri är att kriminalisera 

människor som ber om hjälp. Rätten att be om hjälp i en utsatt 

situation måste vara alla människors rätt. Att förhindra människor den 

rätten är en stor inskränkning i en människas integritet.  

 

Slutligen måste man inse att den långsiktiga lösningen finns på 

internationell nivå. Sverige och övriga EU måste sätta press på 

framför allt Rumänien och Bulgarien, men även andra länder, att 

arbeta för att förhindra diskriminering och istället erbjuda sina 

medborgare en dräglig tillvaro.” 
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Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (FP) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget. 

 ”Att rekommendera kommunstyrelsen att föreslå kommunfullmäktige 

att avslå motionen. 
Att därutöver anföra följande. 

Stockholms stads offentliga utrymmen tillhör alla. De inskränkningar 

som lagar och lokala ordningsregler medför för hur dessa utrymmen 

kan användas påverkar också oss alla. Detta gäller även förslaget om 

ett eventuellt tiggeriförbud. 

 

Den diskriminering och utsatthet som södra Europas romer och andra 

marginaliserade grupper lever under har de senaste åren blivit 

plågsamt uppenbar för stockholmarna. Vi har full förståelse för att 

många stockholmare upplever obehag vid att möta fattigdomen på 

nära håll. 

 

Men att förbjuda människor, såväl personer med sin hemvist i 

Stockholm som annorstädes, att be om pengar är dock en åtgärd som 

inte står i proportion mot det behov den är tänkt att tjäna.  

 

Risken är att vi ger oss ut på ett sluttande plan där alla beteenden och 

verksamheter som i vissas ögon framstår som obehagliga eller 

anstötliga ska förbjudas. I förlängningen är detta oförenligt med ett 

fritt samhälle. 

 

Motionärerna yrkar också på att Stockholms stad inte ska ”bevilja 

medel, livsmedel, bohag eller på annat sätt understödja förekommande 

tiggeri hos hitresta EU-medborgare”. 

 

Stockholms stad ska fortsätta ta det yttersta ansvar som åligger staden 

enligt socialtjänstlagen. Ett kategoriskt förbud mot att bevilja alla 

former av hjälpinsatser till utsatta personer, på det sätt motionärerna 

verkar föreslå, innebär sannolikt ett lagbrott. 

 

Stockholms stad har under den senaste mandatperioden tagit ett 

socialt ansvar som har gått utöver vad staden är ålagd att göra enligt 

socialtjänstlagen. Vi ska fortsätta ta det ansvaret, men samtidigt vara 

klara över att Stockholms stad inte kan tillhandahålla någon långsiktig 

lösning på de utsatta EU-medborgarnas situation. En sådan lösning 

kan endast skapas i hemländerna.” 
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Ersättaryttrande 
Ersättarna Erica Tjerneld (C), Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalandet från (M).  
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§ 17  

Ett breddat utbud av feriejobb – svar på motion till 
kommunstyrelsen 

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till 

kommunstyrelsen 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 
Ärendet 

Jan Jönsson (FP) har inkommit med en motion om ett breddat utbud 

av feriejobb. I motionen skriver Jan Jönsson bland annat att: 

ambitionen bör vara att alla Stockholms ungdomar i rätt ålder kan få 

ett feriejobb. Motionen har översänts till nämnden för yttrande. För att 

utvidga utbudet av feriejobb föreslår Jan Jönsson att staden möjliggör 

för företag att ta emot feriejobbande ungdomar med kommunalt stöd 

och att stadsdelsförvaltningarna samarbetar för att fler ungdomar ska 

kunna få feriejobb utanför den egna stadsdelen.  Förvaltningen 

instämmer i att det kan vara svårt att hitta meningsfulla 

arbetsuppgifter för alla som söker feriearbete och att det att det är 

viktigt att de arbetsuppgifter som erbjuds verkligen behöver utföras  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 juli 2015. 

Dnr 344-2015-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri m.fl. (MP) yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Peter Backlund (FP) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Kristiina Katajikko, alla (M), Peter Backlund (FP) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Att rekommendera kommunstyrelsen att föreslå kommunfullmäktige 

att bifalla motionen. 

Att därutöver anföra följande. 

 

Feriejobb ger Stockholms ungdomar en meningsfull sysselsättning, 

egna pengar, värdefull arbetslivserfarenhet och referenser inför 

framtida arbetssökande. Särskilt viktigt kan det vara för de ungdomar 

som annars riskerar hamna i ett utanförskap.  

 

Samtidigt är det viktigt, som motionären anför, att feriejobben är just 

jobb, inte fritidsverksamhet. I takt med att feriejobben byggts ut 

kraftigt under Alliansens styre har utmaningarna ökat i att hitta 

relevanta och passande arbetsuppgifter för alla ungdomar som beviljas 

jobb. Ett sätt att lösa denna utmaning är att försöka slussa fler 

ungdomar till anställning hos företag. De problem som förvaltningen 

anför med extra kostnader för administration, bör man kunna söka 

särskilda medel från kommunstyrelsen så att just detta inte ska vara 

något hinder för att kunna skapa fler feriejobb för ungdomar. 

 

Många ungdomar får sommarjobb i den privata sektorn på eget bevåg. 

Det finns dock företag som drar sig för att anställa ungdomar eftersom 

det för med sig kostnader för handledning och introduktion som inte 

står i proportion till behoven. För att underlätta för dessa företag bör 

staden möjliggöra för dem att ta emot ungdomar med kommunalt 

stöd. 

 

Förvaltningens idéer om att också kunna erbjuda feriejobb på annan 

tid än under sommarlov ser vi som en intressant idé. 

 

Idag tilldelas feriejobb av den stadsdelsnämnd där den sökande bor. 

Som motionären anför skulle de ungas referensramar kunna vidgas av 

att få jobb i andra stadsdelar. Ett ökat samarbete mellan 

stadsdelsnämnderna skulle också kunna möjliggöra ett bredare utbud 

av arbetsuppgifter som riktar sig till unga med särskilda behov eller 

särskilda färdigheter.” 
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Ersättaryttrande 
Ersättarna Erica Tjerneld (C), Claes Karlsson (KD) instämde i förslag 

till beslut från (M), (FP) samt reservationen. 
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§ 18   

Strategi mot våldsbejakande extremism – svar till 
kommunstyrelsen 

Beslut 
 

Nämnden godkänner förvaltningens svar på remissen och överlämnar 

tjänsteutlåtandet som svar  till kommunstyrelsen 

 
 
 
Ärendet 

Stockholms stad ska under 2015 besluta om en stadsövergripande 

strategi mot våldsbejakande extremism. Socialförvaltningen har 

utarbetat ett förslag på utgångspunkter för socialtjänstens arbete ur 

detta hänseende. Förslaget har översänts till nämnden för yttrande. 

Förslaget formulerar stadens ansvar i fyra perspektiv; främjande, 

förebyggande, anhörigstöd och efterperspektiv. Nya åtgärder och en 

ansvarsfördelning mellan olika förvaltningar i staden föreslås i 

förslaget. Förvaltningen bedömer att en generell kompetensutveckling 

är viktig och att stödet till personer som varit utomlands och stridit 

kan ges inom socialtjänstens ordinarie arbete, förslagsvis genom 

sociala insatsgrupper.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 juni 2015. 

Dnr 383-2015-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag mot varandra och fann att 

nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

  
Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Lars Sterneby (V), 

tjänstgörande ersättaren Cecilia Jaukkuri m.fl. (MP), yrkade bifall till 

förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (FP) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Kristiina Katajikko alla (M), reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Delvis bifalla skrivelsen 

Samt därutöver anföra: 

Alliansens företrädare i Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd anser 

att Stockholms stad måste ha ett stadsövergripande arbete och en 

långsiktig strategi gällande unga krigsresande och våldsbejakande 

extremism. Vi kan aldrig acceptera att människor i Sverige, och i 

Stockholm, värvas till extrema grupper som begår vålds- och 

terrordåd, oavsett om det är religiösa grupperingar eller 

våldsbejakande. Alliansregeringen tog frågan på stort allvar under sin 

tid vid makten och inledde ett långsiktigt arbete för att stärka Sveriges 

förmåga att hantera de nya hoten. Alliansregeringen avsatte resurser 

till olika former av avhopparverksamhet från extrema organisationer 

och utsåg en nationell samordnare mot våldsbejakande extremism. 

Detta var viktiga och nödvändiga steg som nu måste följas upp med 

konkreta handlingar i kommunerna.  

 

Stockholms stad måste bemöta frågan om våldsbejakande extremism 

ur ett helhetsperspektiv, där förebyggande och tidiga insatser är 

avgörande men också stöd och kunskap till näromgivningen. När 

ungdomarna väl har rest utomlands är vi för sent ute.  

 

Det förebyggande arbetet bland ungdomar är på många sätt 

avgörande. Kunskap om vad som lockar ungdomarna att resa eller 

engagera sig i våldsbejakande grupper är här en maktfaktor. Det är 

genom att bygga upp positiva alternativ till engagemang och 

ungdomarnas eget förtroende som vi kan minska dragningskraften till 

våldsbejakande miljöer. Här har den frivilliga sektorn, civilsamhället 

och ungdomarnas närmiljöer en viktig roll. Det uppsökande arbetet är 

i det sammanhanget synnerligen viktigt. Genom ett relationsskapande 

fältarbete med representativa förebilder i riskmiljöer som har god 

lokal kännedom identifierar vi unga ledare som övriga vuxensamhället 

ofta gett upp på eller missat. Det är samtidigt viktigt att vi inte 

stigmatiserar utmaningarna till en specifik grupp eller område, vilket 

kan stärka dragningskraften bland ungdomarna än mer utan att arbetet 

rikta sig mot alla unga i riskmiljöer. 
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Vi vill därför trycka än mer på insatser som ökar kunskapen och 

förståelsen omkring frågan bland alla vuxna som kan möta 

ungdomarna i sin vardag. Det är viktigt att se till bredden av 

problematiken - det är inte alltid ungdomar som av olika skäl 

utmärker sig som är de mest riskutsatta. Det är därför lika viktigt att 

verka för ökad kunskap och förståelse bland stadens medarbetare som 

de vuxna som under fritiden möter ungdomar som kan riskera att 

rekryteras. Genom att öka deras kunskap och insikter kring unga som 

befinner sig i våldsbejakande miljöer ökar vi möjligheten att bryta en 

negativ tankespiral bland unga och motverka att fler rekryteras. Här är 

ungdomarnas fritid och närmiljö av största vikt.   

 

För de ungdomar som av olika skäl har rekryterats eller hamnat i 

våldsbejakande och/eller extrema miljöer måste Stockholms stad ha 

ett tydligt och effektivt arbete för att motivera och snabbt kunna 

hjälpa ungdomarna till att lämna dessa. Detta arbete måste bygga på 

individuella planer och vara långsiktiga. Det är bara genom snabbt 

agerande som vi kan fånga upp och hjälpa ungdomarna innan det blir 

för sent. Lika väl är det viktigt att ge tydligt och konkret stöd till 

familj och omgivning som visar oro för en ungdom. Det måste finnas 

tydliga och tillgängliga kanaler dit man kan vända sig för stöd och 

råd.  

 

Majoriteten av Stockholms stads arbete för att motverka alla former 

av våldsbejakande extremism är ökad kunskap och förståelse för olika 

kulturer, religioner och bakgrunder. Det är inte alltid en rent religiös 

fråga eller att ställa det ena mot det andra. För att kunna arbeta 

förebyggande och minska konflikter är kunskap ett av de starkaste 

verktygen att tillgå. Genom att stärka ungdomars insikt och förståelse 

kan vi minska risken att ungdomar rekryteras till konfliktområden där 

olika åsikter ställs mot varandra.   

 

För de unga som har rest iväg och återkommit till Sverige måste först 

och främst den svenska rättsstaten agera i kombination med rätt stöd 

utifrån individens behov.  Vilka åtgärder som krävs beror på hur 

situationen ser ut kring varje person. Belöning i form av förtur och 

privilegier inom bostads- och arbetsmarknaden eller andra insatser är 

inte en lösning på de utmaningar vi ser eller att förebygga att fler unga 

rekryteras. Snarare är det att ge dem ytterligare en motivering till att 

krigsresande lönar sig. Det hade varit önskvärt om Stockholms Stad 

hade valt en inriktning som starkt markerar mot krigsresor och 

fördömer dessa. Staden borde stötta och visa särskild hänsyn till de 
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människor som drabbats av extremister istället för att ge stöd till 

extremisterna. 

 

Frivilligverksamheter som Fryshuset har lång erfarenhet och 

kompetens inom frågor som berör krigsresande och våldsbejakande 

extremism. Det är genom att ingå ett partnerskap med verksamheter så 

som Fryshuset, samt liknande aktörer, som Stockholms stad ges bästa 

möjliga utgångsläge att möta den allt mer allvarliga situation vi ser i 

Stockholms stad och i Sverige. Myndighetsutövning är inte en ensam 

lösning utan en samverkan mellan olika aktörer och insatser i vårt 

samhälle är avgörande. För många ungdomar som är i riskzonen att 

rekryteras eller vill lämna våldsbejakande grupper kan aktörer som 

inte regleras av myndighetsregler ha en annan förtroendeställning, 

vilket kan underlätta möjligheterna att nå och hjälpa ungdomarna!” 

 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (FP) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget. 

”Att som svar på remissen anföra följande: 

Att arbeta mot våldsamma och extrema idéer och grupperingar är 

ständigt en central uppgift för en demokratisk rättsstat. I dagsläget ter 

sig den uppgiften än mer angelägen, i ljuset av att många unga 

stockholmare lockas av den så kallade Islamiska statens terrorläror. 

Även om våldsbenägen politisk och religiös extremism inte är någon 

ny företeelse gör omfattningen av problemet att det finns ett stort 

behov av samordning mellan olika delar av staden. 

 

Den remiss som nu har kommit på nämndens bord är märklig. Det 

finns inget färdigarbetat förslag att ta ställning till. Istället finns det 

två dokument, en inriktning från finansroteln och en strategi från 

socialnämnden, som på avgörande punkter motsäger varandra. Enligt 

finansroteln är det dokument som socialnämnden antog i våras en 

”delstrategi” som reglerar socialtjänstens arbete. Det är inte ett intryck 

man får när man läser själva strategin. Punkt 3 i strategin handlar t.ex. 

om hur ansvarsfördelningen ska se ut mellan stadsledningskontoret 

och socialförvaltningen, dvs. den försöker reglera sådant som ligger 

utanför socialtjänsten. 

 

Det är tydligt att finansrotelns inriktningsdokument är ett senkommet 

försök att rätta till de många brister som socialnämndens strategi är 

behäftad med. I finansrotelns inriktningsdokument återfinner man till 
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exempel ett stärkt brottsofferperspektiv och ett tydligare fokus på att 

personer i extrema miljöer ska få hjälp att hoppa av. Det står nu också 

att staden ”inte ska vidta åtgärder som kan uppfattas premiera eller 

belöna brottsliga handlingar”. Vi välkomnar detta, även om det är 

anmärkningsvärt att något så självklart ska behöva sägas. 

 

Det står dock vidare att socialnämndens strategi har identifierat ”en 

rad åtgärder” som riktar sig till personer som har stridit utomlands. 

Med tanke på att vissa av dessa åtgärder, såsom hjälp med bostad och 

försörjning, är ytterst kontroversiella är det olyckligt att inte 

finansroteln tydligare fastslår exakt vad det är man menar. Det är dock 

bra att man har förtydligat att åtgärderna ska rikta sig till personer som 

vill lämna den extrema miljön. Att det finns en motivation hos 

individen att förändra sitt liv är en förutsättning för att det offentliga 

ska kunna sätta in insatser. 

 

Man kan notera att den ursprungliga strategin anger att 

bostadsbolagen är viktiga samarbetspartners, men varken 

bostadsbolagen eller Bostadsförmedlingen är remissinstans. Kanske 

innebär det att man kommer att förbigå bostadsfrågan med tysthet i 

det som följer. 

 

Mellan raderna är remissen alltså ett ganska stort underkännande av 

den text som socialnämnden antog. Det visar att Folkpartiet haft rätt i 

vår kritik. 

 

I det fortsatta arbetet kan staden med fördel anamma många av de 

rekommendationer som presenterats av Köpenhamns expertgrupp mot 

radikalisering, vars rapport är ojämförligt mycket mer genomarbetad 

och vetenskapligt underbyggd än socialnämndens strategi. Där 

föreslås bland annat en särskild samordningsenhet som följer upp och 

sätter in insatser för personer i riskzonen för radikalisering. Vikten av 

samarbete mellan kommunen och rättsväsendet vid övergång från 

kriminalvården betonas, liksom att skolan arbetar på lång sikt med att 

förmedla medborgarskapets och demokratins värderingar.  

 

Dokumentet talar om samarbete med bostadsbolagen, men inte för att 

erbjuda boende åt hemvändande krigare, utan för att ge personal och 

boende kunskap om hur man kan ingripa om det finns oro för 

radikalisering.  
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Det är vår förhoppning att det vidare arbetet kommer att leda till en 

genomarbetad och relevant strategi som kan tjäna som vägledning för 

de många aktörer inom staden som har att hantera denna svåra och 

extremt viktiga uppgift.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) lämnade till protokollet följande 

ersättaryttrande med instämmande av ersättaren Erica Tjerneld (C) 

”Finansborgarrådet Karin Wanngård (S) lovade i samband med 

kommunfullmäktiges sammanträde den 26 maj att strategin mot 

våldsbejakande extremism ska ses över och att blocköverskridande 

samtal ska inledas. Detta löfte kom efter omfattande kritik mot 

strategin från bland annat Kristdemokraterna och övriga allianspartier. 

Det faktum att strategin nu remitteras, helt oförändrad, är 

anmärkningsvärt. Kristdemokraternas uppfattning är att strategin 

måste omarbetas från grunden. Det är även beklagligt att majoriteten 

har beslutat att tillsätta en samordnare mot extremism, utan att 

förankra beslutet med Alliansen.   

Våldsbejakande islamistisk extremism utgör det största samhällshotet. 

Om detta är terrorforskarna överens. Trots det undviker majoriteten att 

tala om denna form av extremism. Bristen på konkretion och det 

faktum att strategin diskuterar extremism utifrån ett väldigt brett 

perspektiv gör att åtgärderna blir allmänt hållna, att vi riskerar att nå 

fel målgrupper och att samhället inte utför rätt form av preventiva 

insatser. 

Kristdemokraterna vill se en ökad konkretion i strategin. Fokus måste 

ligga på avradikalisering och att få extremister att lämna strukturer 

och sammanhang som är anti-demokratiska. Kristdemokraterna vill 

inrätta ett länsgemensamt centrum som jobbar med 

avhopparverksamhet, likt Fryshuset har för högerextremister. Vi vill 

använda eventuella avhoppare i arbetet med att motverka extremism 

och förordar en konkret handlingsplan för att motverka radikalisering 

och våldsbejakande islamistisk extremism, snarare än en fluffig och 

allmänt hållen strategi. 

Kristdemokraterna håller med om att det förebyggande arbetet är 

avgörande. För att detta arbete ska vara framgångsrikt krävs 

samverkan mellan polis, fritidsgårdar, skola och socialtjänst m.fl. Det 

är av stor vikt att kartlägga extrema grupperingar och förhindra att 

unga personer hamnar i dessa sammanhang. I denna samverkan är det 

viktigt att involvera moskéerna. Ett liknande arbete pågår redan i bl.a. 

Haninge kommun.  
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Sverige har under de senaste åren tagit emot tusentals flyktingar från 

kriget i Syrien och Irak. De kommer med fruktansvärda berättelser om 

vad de har varit med om och vi vet idag att Islamiska staten, IS, begår 

brott mot mänskligheten i form av mord, våldtäkter och fördrivning. 

En del av de terrorister som utför dessa handlingar kommer från vårt 

land, Sverige. De har valt att ansluta sig till IS och har därmed valt att 

delta i de gärningar som IS gör sig skyldiga till.  

I strategin finns bland annat följande formuleringar om hur staden ska 

arbeta med de som återvänder till Sverige: 

Personer som deltagit i strider behöver sannolikt hälsoinsatser, 

därför är lokal samverkan mellan stadens socialtjänst (socialpsykiatri 

och missbruksvård) och landstinget (psykiatri, vårdcentraler) viktiga. 

Andra viktiga frågor kan vara stöd till försörjning, 

arbetsmarknadsinsatser och bostadsfrågan 

De personer som återvänder till Sverige efter att ha deltagit i 

fruktansvärda brott mot mänskligheten ska hanteras som 

krigsförbrytare. Det är provocerande att strategin föreslår att 

förbrytare ska ha jobb och bostad, snarare än att ställas inför rätta. Det 

är djupt oetiskt och respektlöst mot flyktingar som lever med 

erfarenheter från vad bl.a. svenskar gjort mot dem i Syrien och Irak.  

Det är även viktigt att alla de personer som funderar och planerar på 

att delta i strider med IS vet vad som väntar dem när de kommer hem. 

Att man riskerar att ställas inför rätta och få ett långt fängelsestraff. 

Kristdemokraterna förordar att hela strategin återremitteras och 

omarbetas i grunden.” 
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§ 19   

Ett gemensamt ansvar för mottagande av nyanlända- svar 
till kommustyrelsen 

Beslut 
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen till kommunstyrelsen. 

 
 
 
 
Ärendet 

Åtgärder som vidtagits för att stimulera kommunerna att ta emot fler 

nyanlända har inte gett önskat resultat. Nu föreslås en ny lag som 

innebär att kommuner kan anvisas att ta emot nyanlända oavsett om 

kommunen har en överenskommelse om mottagande eller inte.  

  Kommunstyrelsen har remitterat departementspromemorian, med 

förslag till ett gemensamt ansvar för mottagande av nyanlända till 

nämnden för yttrande. Förvaltningen anser att de föreslagna 

förändringarna är rimliga och att det behövs en jämnare samt 

effektivare fördelning av mottagandet av nyanlända 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 17 juli 2015. 

Dnr 409-2015-1.5.1. 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 20   

Anmälningsärenden 

A. Tjänstemannabeslut   

B. Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde den 14 augusti 2015. 

C. Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor den 17 augusti 

2015. 

D. Protokoll från Förvaltningsgruppens sammanträde den 11 augusti 

2015. 

E.  Balanslista över nämndens uppdrag och skrivelser till 

förvaltningen 

F. Anteckningar från medborgardialog i fråga om förskolan 

Ädelstenen – svar på skrivelse från (FP) dnr 1.1.-238/2015 

 

 
Beslut 
 

Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
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§ 21  

Stadsdelsdirektörens information 

Stadsdelsdirektören Lena Lundström Stoltz informerade om: 

 

- Parkernas dag den 29 augusti i Dalen 

-  Östbergadagen den 19 september. 

- Utbildning den 7 oktober för nämnden, heldag med konsulten 

Axel Danielsson 

- Socialtjänstinspektörerna följer under hösten upp den inspektion 

som gjordes 2012 av verksamheten inom individ- och familj, barn 

och unga 

- Även IVO kommer att genomföra en granskning av ärenden inom 

individ- och familj, barn och unga under hösten 

- Stockholm Business Region har påbörjat planering inför 

anordnandet av Eurovision Song Contest som kommer att äga rum 

den 14 maj 2016 på arenorna i stadsdelen, Hovet, Globen och  

Tele 2 Arena 

- Tema vid nästa öppna möte – förskolegårdar. 

 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 22   

Nämndens frågor 
  

Beslut 
 

Nämnden uppdrar  till förvaltningen att bereda nedanstående skrivelse 

och återkomma till nämnden 

Skrivelse till Enskede-Årsta-Vantörs stadsförvaltning: 
Möjlighet till utevistelse i förskolan 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Peter Backlund (FP) 

 

”I sin rapport från 2012 beskriver Skolinspektionen utevistelsen som 

en självklar del i förskolans vardag. Trots att den allmänna 

uppfattningen att utevistelse är positivt för barnen sker den i många 

verksamheter utan reflektion eller koppling till läroplanen. 

 

Forskning visar att barn som utomhus får växla mellan olika typer av 

aktiviteter i olika typer av terräng får avsevärt förbättrad motorik, 

balansförmåga, vighet och koordination. 

 

För barn med koncentrationssvårigheter eller en utagerande 

personlighet är möjligheten till utevistelse extra viktig. Att få chansen 

att på en större yta leka av sig och få röra på kroppen på ett naturligt 

sätt förenklar möjligheten till inlärning, även efter att utevistelsen är 

slut. Man får lättare att koncentrera sig och blir mer mottaglig för 

lärande. 

 

Vår stadsdel ligger i en närförort vilket medför vissa utmaningar vad 

gäller utevistelsen. Eftersom vi vill ha förskolor nära människors 

boende placeras många förskolor i tätbebyggda områden där det inte 

finns möjlighet till stor utegård. På vissa förskolor har man större 

uteytor men dessa är inte optimerade för pedagogisk verksamhet eller 

varierade aktiviteter.  

 

Att i så stor utsträckning som möjligt anpassa förskolornas gårdar 

eller se över tillgången till närbelägna parker anser vi vara en 

självklarhet vid inrättandet av nya förskolor samt vid utvecklandet av 

befintliga.  

 

Utifrån ovanstående ger vi förvaltningen i uppdrag att: 
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i) Utreda hur möjligheterna till utevistelse ser ut på förskolorna inom 

EÅV. 

 

ii) Utreda hur många av förskolor som har problem med otillräckliga 

gårdar. 

 

iii) Se över hur man kan ta större hänsyn till utevistelse vid 

nyetablering av förskolor samt förbättra rapporteringen av detta till 

nämnden. 

 

iv) Se över vilka andra instanser, myndigheter eller aktörer vi kan 

samarbeta med för att på ett kostnadseffektivt sätt öka stimulansen 

och det yteffektiva utnyttjandet av förskolegårdarna.” 

 

 

Ersättarna Erica Tjerneld (C) och Claes Karlsson (KD) ställde sig 

bakom skrivelsen. 

 

 

§§ 23-32 Sluten del 


